

植物生态学报

Chinese Journal of Plant Ecology

第41卷 第5期 2017年5月 Vol. 41 No. 5 May 2017



主办单位：中国科学院植物研究所
中国植物学会

Sponsors: Institute of Botany, Chinese Academy of Sciences
Botanical Society of China

植物生态学报

Zhiwu Shengtai Xuebao

2017年5月 第41卷 第5期

目 次

研究论文

- 497 不同生态系统水分利用效率指标在黄土高原半干旱草地应用的适宜性评价
刘晓 戚超 闫艺兰 袁国富
- 506 新疆草地蒸散与水分利用效率的时空特征
黄小涛 罗格平
- 519 额济纳三角洲胡杨和多枝柽柳水分来源解析
李亚飞 于静洁 陆凯 王平 张一驰
杜朝阳
- 529 不同土壤水分条件下洪泛平原湿地芨芨草叶片厚度与叶脉性状的关系
韩玲 赵成章 徐婷 冯威 段贝贝
- 539 植物生长型显著影响三峡大老岭地区木本植物种子质量的海拔格局
李道新 李果 沈泽昊 徐慎东 韩庆瑜
王功芳 田风雷
- 549 榕树隐头花序挥发物组成及其传粉榕小蜂寄主识别行为

张亭 王波 苗白鸽 彭艳琼

- 559 光照强度变化对5种耐阴植物氮磷养分含量、分配以及限制状况的影响
颉洪涛 虞木奎 成向荣
- 570 遮阴对绣球光合特性和叶绿素荧光参数的影响
蔡建国 韦孟琪 章毅 魏云龙

方法与技术

- 577 重复取样条件下的点格局分析
王鑫厅 张维华 姜超 梁存柱

综述

- 585 草原生态系统植物地下生物量分配及对全球变化的响应
严月 朱建军 张彬 张艳杰 鲁顺保
潘庆民

- 505 《气候变暖下大兴安岭落叶松径向生长对温度的响应》作者更正



扫码向作者提问

封面说明: 榕树(*Ficus microcarpa*)及其传粉榕小蜂*Eupristina verticillata* (彭艳琼摄)。左上: 到访雌花期隐头花序的传粉榕小蜂; 右上: 隐头花序内传粉和产卵的榕小蜂; 左下: 雄花期隐头花序; 右下: 榕树。张亭等运用化学生态学的方法, 提取、分析了榕树隐头花序不同发育期释放的挥发物, 发现其雌花期吸引传粉榕小蜂的活性化合物是通过多种化合物的“泛化”策略来维系的(本期549–558页)。

Chinese Journal of Plant Ecology

May 2017 Vol. 41 No. 5

CONTENTS

Research Articles

- 497 Revised algorithm of ecosystem water use efficiency for semi-arid steppe in the Loess Plateau of China
LIU Xiao, QI Chao, YAN Yi-Lan, and YUAN Guo-Fu
- 506 Spatio-temporal characteristics of evapotranspiration and water use efficiency in grasslands of Xinjiang
HUANG Xiao-Tao and LUO Ge-Ping
- 519 Water sources of *Populus euphratica* and *Tamarix ramosissima* in Ejina Delta, the lower reaches of the Heihe River, China
LI Ya-Fei, YU Jing-Jie, LU Kai, WANG Ping, ZHANG Yi-Chi, and DU Chao-Yang
- 529 Relationships between leaf thickness and vein traits of *Achnatherum splendens* under different soil moisture conditions in a flood plain wetland, Heihe River, China
HAN Ling, ZHAO Cheng-Zhang, XU Ting, FENG Wei, and DUAN Bei-Bei
- 539 Growth-form regulates the altitudinal variation of interspecific seed mass of woody plants in Mt. Dalaoling, the Three Gorges Region, China
LI Dao-Xin, LI Guo, SHEN Ze-Hao, XU Shen-Dong, HAN Qing-Yu, WANG Gong-Fang, and TIAN Feng-Lei

- 549 Chemical composition of volatiles from the syconia of *Ficus microcarpa* and host recognition behavior of pollinating fig wasps
ZHANG Ting, WANG Bo, MIAO Bai-Ge, and PENG Yan-Qiong
- 559 Effects of light intensity variation on nitrogen and phosphorus contents, allocation and limitation in five shade-enduring plants
XIE Hong-Tao, YU Mu-Kui, and CHENG Xiang-Rong
- 570 Effects of shading on photosynthetic characteristics and chlorophyll fluorescence parameters in leaves of *Hydrangea macrophylla*
CAI Jian-Guo, WEI Meng-Qi, ZHANG Yi, and WEI Yun-Long

Method and Technology

- 577 Point pattern analysis under conditions of replicated sampling
WANG Xin-Ting, ZHANG Wei-Hua, JIANG Chao, and LIANG Cun-Zhu

Review

- 585 A review of belowground biomass allocation and its response to global climatic change in grassland ecosystems
YAN Yue, ZHU Jian-Jun, ZHANG Bin, ZHANG Yan-Jie, LU Shun-Bao, and PAN Qing-Min

Cover illustration: *Ficus microcarpa* and its pollinating fig wasp *Eupristina verticillata* (Photographed by PENG Yan-Qiong). Upper left, pollinating fig wasp visiting female phase syconium; upper right, fig wasp of pollination and oviposition inside the syconium; lower left, male phase syconia; lower right, *Ficus microcarpa*. Zhang *et al.* used the methods of chemical ecology to extract and analyze the volatiles of syconia from *Ficus microcarpa* at different developmental phases. The active compounds that attracted the pollinating fig wasps at female phase were constituted by multiple chemical compounds so that the mutualistic relationship between *F. microcarpa* and *E. verticillata* is maintained by chemical communication of “generalization” strategy (Pages 549–558 of this issue).